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 بیشتر دعوای گروهی 
و قبیله ای برای تصاحب 

جایگاه هاست

دیپلمات پیشین، حمله ها به دستگاه 
دیپلماسی کشور را غیرمنصفانه، جهت دار 
و تخریب ارزیابی کرد و گفت: به دلیل نبود 
تحزب در کشور شاهد هستیم این موضوع 
بیشتر شبیه دعوای گروهی و قبیله ای 
برای تصاحب جایگاه هاست اما این حجم از 
حمله ها علیه این وزارتخانه و شخص وزیر در 
ایران و جهان بی سابقه است. نصرا... تاجیک 
با بیان اینکه داشتن منتقد منصف آگاه به 
مسائل نعمت بزرگی است که متاسفانه 
وزارت امور خارجه از آن کم بهره است، 
خاطرنشان کرد: یکی از دلایل نبود منتقد 
منصف این است که به دلیل جدی نبودن 
تحزب در کشور، منتقد سازمان یافته که 
با اطلاع و براساس معلومات صحیح و در 
چارچوب موضوعه انتقاد کند و انتقادهایش 
کارگشا باشد نداریم و آنچه امروز شاهد آن 
هستیم بیشتر دعوای گروهی و قبیله ای 
برای تصاحب جایگاه هاست، اما این حجم 
از حمله ها علیه این وزارتخانه و شخص وزیر 
هم در ایران و هم در جهان بی سابقه است. 
بخشی به این دلیل است که وزارت امور 
خارجه برای حل مشکلاتی که ربطی به این 

وزارتخانه ندارد قبول مسئولیت می کند.

سـرمقــاله

موانع رسیدن به توافق در وین بسیار است. این موانع از داخل 
ایران آغاز شده، به داخل آمریکا و منطقه نیز می رسد. موانع از 
مسائل سیاسی آغاز شده و به مسائل حقوقی و انتخاباتی در بین 
تمام بازیگران می رسد. بنابراین توافق پروژه ای است که موانع بسیار 
زیادی مقابل آن وجود دارد اما تمام طرفین در عین حال می دانند 
که دیر و زود دارد و سوخت و سوز ندارد. هم ایران می داند ادامه این 
ماجرا نفعی برای او ندارد و باید به توافق برسد و هم آمریکا دیگر 
کشورها همین رویکرد را دارند. رژیم صهیونیستی نیز به عنوان یک 
بازیگر هیچ توافقی را نمی پذیرد. اسرائیل با هر متن یا نوشته ای که 
مواجه شود، با آن مخالفت خواهد کرد و کاری با مفاد آن ندارد. اگر 
رژیم صهیونیستی را کنار بگذاریم، عربستان و کشورهای متحد 
آن نیز می دانند، ادامه این مسیر به نفع آنان نبوده و در نهایت باید 
به توافقی دست پیدا کنند. اینکه از حالا بگوییم نتیجه ای حاصل 
خواهد شد، دشوار است. عده ای بدبین بوده و معتقدند، تحت 
هیچ شرایطی توافق صورت نخواهد گرفت. آنان می گویند ما به 
طور کلی نباید با آمریکا توافق کنیم. عده دیگری نیز خوش بین 
بوده و تصور می کنند، در عرض چند روز تمام مشکلات با یک 
امضا حل خواهد شد. این دو سویه نگاه رادیکال به موضوع است. 
توافق محقق می شود اما احتمالا زمان بر خواهد بود. ممکن است 
تاریخ انتخابات ریاست جمهوری فرا برسد و توافق صورت گرفته 
یا به نتیجه نرسیده باشد. توافق قاعدتا نباید بیش از چند ماه طول 
بکشد، البته امیدواریم که این اتفاق هرچه زودتر رخ بدهد اما به این 
دلیل که موانع بسیاری در داخل آمریکا وجود دارد، شاید تاخیری 
به وجود بیاید. در داخل ایران مشکلات به اندازه آمریکا نیست، 
هرچند اعتراضات در داخل ایران زیاد است اما نظام سیاسی به 
گونه ای است که می تواند فصل الخطاب باشد و موافقین و مخالفین 
در نهایت تصمیم حاکمیت را می پذیرند. ایالات متحده مانند ایران 
نیست و مشکلات پیش روی رئیس جمهور آمریکا بسیار بیشتر 
است. به همین دلیل خروج از برجام از سوی آمریکا رخ داد، زیرا 
اختلافات در داخل آمریکا به گونه ای بود که اجازه نمی داد مشکلات 
طی شود اما در ایران وقتی تصمیم نظام اتخاذ شود، همه با وجود 
همه مخالفت ها تبعیت خواهند کرد. شرایط برای رئیس جمهور 
آمریکا دشوار بوده و مشخص نیست بایدن بتواند از پس مشکلات 
سنگینی که حتی در درون حزب او وجود دارد، بر بیاید. معتقدم 
آمریکایی ها چاره دیگری نیز ندارند. احتمالا آنان دوست دارند که 
شب بخوابند و صبح از مشکل خلاص شده باشند اما این اتفاق رخ 
نمی دهد و باید وضعیت ایران مجهز به فناوری صلح آمیز هسته ای 
مشخص شود. هسته ای نبودن ایران موضوعی نیست که محقق 
شود و مجبور هستند، دیر یا زود با این مسأله کنار بیایند. بنابراین 
آمریکایی ها مجبور هستند، هرچه زودتر توافق کنند، شرایط 
بهتری خواهند داشت، زیرا به گفته خودشان، ایران با سرعت بسیار 
زیاد به نقطه ای نزدیک می شود که همواره از آن به عنوان کابوس 
یاد می کنند. عامل انتخابات در توافق وین فرعی است. موضوع این 
است که چه میزان از تحریم ها برداشته شود، مسیر تعهدات ایران 
چه باشد، سانتریفیوژهای جدیدی ایران چه سرنوشتی خواهند 

داشت و تحریم های آمریکا چه سرنوشتی خواهد داشت.

انتخابات مسأله فرعی تحلیل مذاکرات است

امیرعلی ابوالفتح
تحلیلگرمسائلبینالملل

یـــادداشت

روز شنبه، ۳ انفجار انتحاری در منطقه دشت برچی در غرب 
کابل، یک مدرسه دخترانه را هدف گرفت و منجر به جان باختن 
و زخمی شدن بیش از 200 نفر از شهروندان و دانش آموزان 
افغانستانی شد که غالبا شیعه مذهب و از اقوام هزاوه افغانستان 
بودند. طالبان این انفجار را محکوم کرده و انتصاب آن را به خود 
نیز رد کرده است. طالبان معتقد است که این انفجار توسط داعش 
انجام شده و دستگاه امنیتی افغانستان را متهم می کنند که در این 
عرصه دست داشته است. دولت مرکزی نیز این انفجارها را مربوط 
به طالبان می داند و عامل اصلی را طالبان معرفی کرده است. به نظر 
می رسد در واقعیت با توجه به محل انفجار و نوع انفجار، داعش 
نقش پر رنگی در این عملیات انتحاری داشته است زیرا شواهدی 
وجود دارد که نشان می دهد این انفجار در راستای ایجاد اختلاف در 
افغانستان است. طالبان به دنبال مشارکت در قدرت در افغانستان 
است و قاعدتا گروهی که چنین هدفی را برای خود ترسیم کرده ، 
نمی تواند مردم را نادیده گیرد و این گونه آنها را قتل عام کند. طالبان 
در گذشته چنین اقداماتی انجام داده اما امروز بعید به نظر می رسد 
که دیگر اقدام به قتل عام مردم کند زیرا شرایط کاملا متفاوت شده 
و تنها احتمال انتصاب این انفجار به طالبان از آن جهت است که 
شاید یک گروهی از درون طالبان منشعب شده باشد و دست به 
چنین کاری بزند، اما باز هم باید گفت که شواهد حاکی از این است 
که پای داعش در میان است. باید توجه داشت که طالبان از نظر 
سیاسی و به دنبال مذاکراتی که با آمریکا داشت در شرایط خوبی 
قرار گرفت و یک وجهه بین المللی پیدا کرد. آنها در عرصه میدانی 
نیز بر این باور هستند که بر دولت مرکزی چیره هستند و در هلمند 
و در چند منطقه دیگر نیز تصرفات زیادی انجام داده اند. از سوی 
دیگر اگر طالبان در مذاکرات استانبول شرکت نکند و راهی دیگر 
در پیش گیرد و ارتش افغانستان نیز نتواند مقاومت کند، همچون 
زمان نجیب ا... احتمالا ارتش بر اثر قومیت تجزیه شود. این اتفاق 
ممکن است در نهایت به تجزیه افغانستان منجر شود. از سوی دیگر 
اگر طالبان راه حل نظامی را انتخاب کند، گروه های جهادی دست به 
سلاح خواهند برد و این تجربه را نیز در گذشته داشته اند و اسلحه نیز 
در اختیار دارند. طالبان شاید بتواند کابل را به تصرف آورد اما قطعا 
نمی تواند منطقه پنجشیر و شمال افغانستان را به تصرف در آورد. 
در جنگ های گذشته نیز مشخص شده است که شمال افغانستان 
را نمی توان به روش نظامی تصرف کرد. در این صورت این احتمال 
وجود دارد که افغانستان به دو کشور تقسیم شود. کشوری تحت 
عنوان خراسان که رسانه های افغانستانی از آن یاد می کنند برای 
قومیت های غیرپشتون یک کشور نیز برای پشتوها به وجود آید که 
طالبان مدعی رهبری آنهاست. امروز برای افغانستان راه حل سیاسی 
هنوز وجود دارد و ایران و سایر همسایه های افغانستان می توانند در 

این عرصه به توافق رسیده و این کشور را نجات دهند.

  دستگاه امنیتی افغانستان، پشت انفجار کابل؟

پیرمحمد ملازهی
تحلیلگرمسائلافغانستان

برگزاری جلسه تصویری 
دانشجویان با رهبر انقلاب

سه شنبه 21 اردیبهشت ماه، دانشجویان با رهبر 
انقلاب دیدار می کنند.توحید تقی زاده دبیرکل اتحادیه 
جامعه اسلامی دانشجویان در گفت وگو با ایسنا، با 
اعلام خبر برگزاری نشست تصویری دانشجویان 
با رهبر معظم انقلاب اظهار کرد: این دیدار در روز 
سه شنبه 21 اردیبهشت ماه، برگزار می شود. با توجه 
به شیوع بیماری کرونا دیدارهای رمضانی رهبر انقلاب 
متفاوت تر از سال های قبل و به صورت محدودتری 
خواهد بود. وی با اشاره به توجه و دغدغه رهبر انقلاب 
نسبت به مسأله جوانگرایی گفت: این دومین نشست 
رهبری در ماه مبارک رمضان پس از برگزاری نشست 

تصویری با قاریان قرآن است.

 نامه اسماعیل هنیه 
به رهبر انقلاب

اسماعیل هنیه رئیس دفتر سیاسی جنبش مقاومت 
اسلامی حماس در پیامی به رهبر معظم انقلاب 
ضمن تشریح حوادث و تحولات جاری در قدس 
اشغالی، خواستار اتخاذ موضع قاطع جهان اسلام برای 
حمایت از ساکنان قدس و توقف جنایات اشغالگران 
اسرائیلی شد. در بخشی از این نامه آمده است:» ما در 
جنبش حماس در مقابل تجاوزات و جنایات دشمن 
صهیونیستی در ماه مبارک رمضان و اوضاع متشنج و 
خطرناک حاکم بر قدس و مسجد الاقصی که نسبت 
به تبعات و پیامدهای خطرناک آن هشدار می دهیم؛ 
خواستار تحرک فوری جهان اسلام برای اتخاذ موضعی 
قاطع در قبال این جنایات و تلاش برای بسیج مواضع 
اسلامی و دیپلماسی عربی، اسلامی و بین المللی 
به منظور بازداشتن دشمن صهیونیستی از ادامه 
جنایات وحشیانه خود علیه ملت فلسطین و سرزمین 
و مقدسات آن در شهر قدس اشغالی به ویژه مسجد 

مبارک الاقصی هستیم.

ظریف: بایدن باید تصمیم بگیرد
وزیر خارجه کشورمان تصریح کرد: رئیس جمهور 
بایدن باید تصمیم بگیرد که آیا ایالات متحده به 
بی قانونی ادامه خواهد داد و یا به قانون پایبند می شود. 
محمد جواد ظریف، شنبه شب در توییتی نوشت: 
همزمان با آنکه در تلاش برای احیای برجام در وین 
هستیم، لازم است به یاد بیاوریم که از کجا این موضوع 
آغاز شد. سه سال قبل در چنین روزی، یک دلقک 
سیه روی تعهدات ایالات متحده ذیل برجام و قطعنامه 
22۳1 را نقض کرد.  امروز، رئیس جمهور بایدن باید 
تصمیم بگیرد که آیا ایالات متحده به بی قانونی ادامه 
خواهد داد و یا به قانون پایبند می شود.  مسئولیت بر 

شانه ایالات متحده است و نه ایران. 

 دورنمای مذاکرات وین 
امیدوار کننده است

رئیس دفتر رئیس جمهور در توئیتر خود نوشت: 
مذاکرات در وین تحت اشراف مسئولان کشور و با 
هدف رفع تحریم ها و احقاق حقوق ملت ایران ادامه 
دارد و پیشرفت های مناسبی داشته است اگرچه 
مذاکرات دشوار است، اما با توجه به گفت وگوهای 
هفته اخیر می توان به دورنمای آن امیدوار بود. محمود 
واعظی، رئیس دفتر رئیس جمهور، در توییتر خود 
نوشت: مذاکرات در وین تحت اشراف مسئولان کشور 

و با هدف رفع تحریم ها و احقاق 

کلاب هاوس تریبون جدید مسئولان
ادامه از صفحه یک 

حتی مخالف با دیدگاه ها و نظریات شخصی و... 
اما از همین آستانه افتتاح می توان پیش بینی 
کرد که کلاب هاوس با توجه به امکانات و 
ظرفیت های موجود یکی از محبوب ترین و پر 
ازدحام ترین فضاها در روزهای انتخاباتی پیش 
رو خواهد بود و به همین میزان جعل هویت و 
مطالب خلاف واقع، تعداد »شاخ های کلاب 
هاوسی«، هتک حرمت و رفتارهای ناهنجار 
نیز افزایش می یابد. نکته جالب در مورد این 
پلت فرم نوظهور، حضور بسیاری از چهره های 
هنری، ادبی، سیاسی از داخل و خارج کشور 
در این فضا است. با عنایت به نزدیک شدن 
فضای انتخابات و التهابات اجتماعی، بسیاری 
و  فرهنگی  سیاسی،  اندرکاران  دست  از 
اجتماعی این روزها در کلاب هاوس فعال  
هستند. حضور مجریان و مدیران شبکه های 
ماهواره ای در کنار چهره های معتقد به انقلاب 
اسلامی و نظام در کلاب هاوس و گفتمان 
مودبانه در چارچوب اخلاق و ادب از نکات 
تحسین برانگیز و قابل تامل در این فضا است. 
جدا از یک یا دو چهره هتاک و وابسته به 
سازمان های معاند و بیگانه که در همین مدت 
کوتاه چهره آنها نیز شناخته شده و چندان 
شنونده ای در روم های آنها حاضر نمی شوند، 
فعلا فضا آفتابی در کلاب هاوس وجود دارد. 
با این حال چه بخواهیم و چه نخواهیم، این 
پلت فرم فرنگی، به زود همه گیر خواهد شد 
و به جای نفی بی مورد و غیرکاربردی آن، 
باید آموزش های لازم و کاربردی به جوانان 
داده شود تا هنگام مواجهه با اینگونه اوضاع 
و افراد هتاک بتوانند با مدیریت منطقی رفتار 
و هیجان های رفتاری قادر به مقابله باشند. 
نتخاباتی،  همچنین کاندیداهای احتمالی ا
تریبون مناسب و رایگانی در اختیار دارند 
تا به معرفی خود و برنامه هایشان بپردازند. 
علاقمندان و طرفداران ایران و نظام با حضور 
در روم های مختلف باید سایه سنگین خود را 
در کلاب هاوس برقرار نمایند و به معاندین و 

مخالفان فرصت میدان داری ندهند.

اخبار کــوتاه 

دیــدگاه 

رئیس جمهور:

تامین و ساخت واکسن اصلی ترین اولویت کاری دولت است
 تا پایان تیر ۱۳ میلیون نفر گروه پرخطر واکسینه می شوند

آرمان ملی: دویست و بیست و سومین جلسه 
ستاد هماهنگی اقتصادی دولت روز یکشنبه به ریاست 
رئیس جمهور برگزار شد. در ابتدای این جلسه پیرو 
تصمیمات ستاد هماهنگی اقتصادی دولت برای تامین 
منابع لازم و اولویت بخشی در پرداخت های ضروری 
تهیه، تامین و خرید واکسن، دستگاه های مختلف 
گزارش های اقدامات انجام شده در این زمینه را ارائه 
کردند. تهیه و تامین واکسن از صندوق کوواکس و 
خرید و واردات واکسن مطابق توافقات انجام شده با 
برخی از کشورها ، تسریع در پرداخت منابع تخصیص 
یافته و هماهنگی های لازم میان دستگاه ها برای 
پیشبرد امور، از جمله مباحث مطرح شده در این جلسه 
برای تامین فوری واکسن بود. رئیس جمهور با اشاره به 
اهمیت اجرای سند واکسیناسیون گفت: اگرچه مسیر 
تهیه و تامین واکسن چندان هموار و آسان نیست، 
اما به رغم محدودیت هایی که در این خصوص در 
جهان وجود دارد و همچنین به جهت محدودیت های 
تحریمی در زمینه اختصاص منابع ارزی آن، با عنایت 
به تلاش ها و اقدامات انجام شده می توانیم امیدوار 
باشیم که تامین و واردات واکسن به یک روال قطعی 
با سرعت لازم برسد به گونه ای که هیچ ناهماهنگی و 
مانعی در این مسیر وجود نداشته باشد. حسن روحانی 
با اشاره به ماموریت و وظایف دستگاه های مختلف در 
این خصوص افزود: همان طور که دولت اعلام کرده 
است، تهیه، تامین و ساخت واکسن اصلی ترین اولویت 

کاری سازمان برنامه و بودجه، بانک مرکزی و وزارت 
بهداشت و درمان بوده که البته در این زمینه  وزارت 
امور خارجه نیز اهتمام ویژه و موثری در دستور کار 
خود قرار داده است . رئیس جمهور تاکید کرد: اولویت 
سیاستی دولت، ایجاد توان تولید داخلی در امر واکسن 
است، ولی از نظر زمانی تا رسیدن به نقطه تکافوی 
تامین داخلی، برای حفظ جان مردم نباید زمان را 
از دست داد و نیاز کشور باید از محل واردات واکسن 
تامین شود به همین منظور وزارت بهداشت همزمان 
با واردات، برای خرید واکسن تولید داخل از تولید 
کنندگان داخلی، قرارداد منعقد کرده و پرداخت های 
لازم را صورت می دهد. رئیس جمهور با تاکید بر الزام 
اجرای سند واکسیناسیون گفت: طبق برنامه وزارت 
بهداشت و درمان تا پایان تیرماه 1۳ میلیون نفر گروه 
پرخطر در کشور، واکسینه خواهند شد و روند اجرای 
عملیات واکسیناسیون به نحوی انجام خواهد گرفت 
که تزریق روزانه واکسن در سایت مربوطه ثبت و بطور 
منظم افزایش یابد. در این جلسه، حمایت از خانوارها و 
کسب و کارهای آسیب دیده از کرونا در سال 1۴00 با 
ارائه بسته های حمایتی مورد بحث و بررسی قرار گرفت 
و تاکید شد با توجه به اینکه اصناف در طول یکسال 
گذشته با همه توان خود به میدان آمدند و با وجود 
زیان مالی گسترده، به ادامه حیات اقتصادی کشور 
کمک کردند، لازم است حمایت های جامع دولت از 
اصناف، خانواده ها و کسب و کارهای آسیب دیده تا 

پایان شیوع کرونا ادامه یابد. روحانی پس از گزارش 
سازمان برنامه و بودجه از میزان حمایت های مختلف از 
جمله کسب و کارها و خانوارهای آسیب دیده از کرونا 
در سال گذشته و برنامه های حمایتی در سال جاری 
در این زمینه گفت: آسیب گسترده پاندمی کووید 
1۹ به اقتصاد، مانند خود این بیماری امری فراگیر و 
جهانی بوده و هیچ کشوری از خسارت های آن مصون 
نمانده است اما فشار اقتصادی این بیماری به کشور و 
ملت ما بسیار بیشتر و مضاعف بوده، چراکه ایران در 
شرایط سخت ترین و غیر انسانی ترین جنگ اقتصادی 
جهان، با این بیماری و عوارض ناشی از آن مقابله کرده 
است. رئیس جمهور با اشاره به اقدامات انجام شده در 
این زمینه گفت: در شرایط جنگ اقتصادی با وجود 
کمترین میزان فروش نفت و دریافت ارز به سبب 
تحریم های سخت دشمن، دولت در سال گذشته با 
تمهیدات قانونی لازم، به کسب و کارها و خانوارهای 
آسیب دیده از کرونا و تقویت زیرساخت های بهداشت 
و درمان و تامین تجهیزات پزشکی و بدهی خود به 
گروه های مختلف از جمله پرستاران به صورت پرداخت 
مستقیم، تسهیلات بانکی و یا افزایش توان خرید کمک 
کرده است و تصمیمات لازم را برای تسهیل کار و 
امهال فرصت های مالیاتی و تامین اجتماعی را اتخاذ 
نموده است. روحانی تصریح کرد: برای سال 1۴00 هم، 
پیش بینی های لازم برای تامین واکسن و حمایت های 
مالی و بانکی انجام شده و به مرحله اجرا درخواهد آمد.

»آرمان ملی« از واکنش ها به رویکرد صداوسیما در انتخابات پیش رو گزارش می کند:

لزوم عدالت رسانه ای و رعایت اصل بی طرفی
   رئیس خانه احزاب: صدا و سیما بی طرفی کامل را در انتخابات رعایت کند

   فیاض زاهد در گفت و گو با»آرمان ملی«: قدرت نفوذ کلاب هاوس از صدا و سیما بیشتر می شود
آرمان ملی- حمید شجاعی: شاید به جرات بتوان گفت عملکرد 
ناموفق و حداقلی صدا و سیما یکی از عوامل رشد روز افزون مخاطبان 
شبکه های اجتماعی همچون کلاب هاوس، تلگرام و اینستاگرام شده است. 
چنانکه بخشی از مردم اعتماد خود را از این رسانه از دست داده و به سمت 
شبکه های اجتماعی کوچ کرده اند. آنچه مسلم است عدالت رسانه ای و 
برخورد فراجناحی و ملی با مسائلی به خصوص انتخابات، کاندیداها و 
جریانات سیاسی می تواند صدا و سیما را در جایگاه مشخص خود قرار دهد، 
اما به شرطی که این رسانه بی طرفی خود را در انتخابات به نحو احسن حفظ 
کند. این در حالی است که شهاب الدین صدر رئیس خانه احزاب نیز در این 
خصوص به رئیس صدا و سیما نامه نوشته  و رسانه ملی را به رعایت بی طرفی 
کامل در تنظیم برنامه ها و اختصاص زمان و فرصت برابر به نامزدهای 

انتخابات ریاست جمهوری دعوت کرده است.
  عدالت رسانه ای

عملکرد صدا و سیما در حوزه های مختلف طی چند سال گذشته محل 
انتقادات بسیاری بوده و بسیاری از فعالان سیاسی، نمایندگان سابق مجلس 
و حتی کارشناسان رسانه نسبت به رویکرد این سازمان نسبت به دولت، 
اقدامات انجام شده و تخریب و سیاهنمایی نسبت به دستاوردها و عملکردها 
واکنش های متفاوتی نشان داده اند. آنچه مسلم است به تجربه ثابت شده که 
صدا و سیما هر زمان که دولتی همراه با رویکرد مدیران خود روی کار نباشد 
به جای حمایت و همراهی رویکرد را بر تقابل و تخریب دولت می گذارد. ۳ 
نمونه واضح این مساله را می توان در دولت های سید محمد خاتمی، محمود 
احمدی نژاد و حسن روحانی به عینه مشاهده کرد. جایی که در دولت  های 
خاتمی و روحانی دستاوردهای دولت یا به نمایش در نیامده و یا کم و بی اثر 
جلوه داده شده در حالی که برخی ناکامی های دولت در حوزه های مختلف 
کاملا برجسته و به دفعات به نمایش در آمده است. این در شرایطی است که 
در دولت احمدی نژاد تمامی اقدامات دولت با پوشش رسانه ای همراه بوده 
و عملکردهای ناموفق و ناکامی ها نیز اساسا دیده نمی شد. بر همین اساس 
است که طی این سال ها بسیاری بر لزوم عدالت رسانه ای از سوی صداو سیما 
و نگاه ملی و فراجناحی به دولت ها و مباحثی مثل انتخابات تاکید دارند. با 
این حال صداوسیما نشان داده نه تنها ذائقه و سلیقه مخاطب برایش مهم 
نیست بلکه خود با نوعی ذائقه سازی و با تولید برنامه های جهت دار درصدد 
القای نوعی رویکرد و تفکر به مردم بر آمده است. قدر مسلم جامعه با تکثر 
افکار و اندیشه ها پیش می رود و نمی توان تفکری را حذف و تفکر دیگری 
را با ترفندها و القای رسانه ای جایگزین نمود. نمونه این امر را می توان در 
برنامه بدون توقف یا مستندهایی مانند پایان بازی و داستان اتم و سریال 
گاندو دید. مجموعه هایی که با دیدگاهی جهت دار و خاص در جهت تخریب 
دولت، دستگاه دیپلماسی و تیم مذاکره کننده قدم بر داشته اند. هرچند این 
فقط دولت نبوده که با رویکردهای جناحی رسانه ای که نام ملی را یدک 
می کشد مواجه بوده و مجلس دهم نیز این  نوع رویکردهای تقلیل گرایانه را 
در مقابل خود دیده است. چنانکه محمود صادقی نماینده تهران در مجلس 
دهم در خصوص تفاوت رویکرد صداوسیما نسبت به مجالس دهم و یازدهم 
می گوید:» صداوسیما عملکرد مجلس دهم را وارونه نشان می داد اما برای 
 مجلس یازدهم رپورتاژ آگهی می رود.« البته به اینها اضافه کنیم حذف برخی 
سخنرانی های رئیس جمهور از سوی مدیران صداو سیما که با واکنش هایی 
از سوی دولت نیز مواجه بوده است. حال انتخابات در پیش است و باز هم 
همه از صداوسیما انتظار دارند که رسانه ای ملی باشد و گرایشات جریانی و 
جناحی را بر رسالت ملی خود ارجح نداند. در زمانه ای که این رسانه بیش از 
گذشته با ریزش مخاطب روبه رو است و مردم بعضا  اخبار و اطلاعات خود را از 
شبکه های اجتماعی مثل تلگرام، اینستاگرام و اخیرا هم کلاب هاوس دنبال 

می کنند صدا و سیما اگر تغییری در رویکرد خود ایجاد نکند شاید از آن 
اعتبار سابق در نزد مخاطبانش نیز بیفتد و مرجعیت گذشته را نداشته باشد.

  نامه رئیس خانه احزاب به علی عسگری 
رئیس خانه احزاب ایران در نامه ای خطاب به رئیس صدا و سیمای 
جمهوری اسلامی نوشت: خانه احزاب ایران، رسانه ملی را به رعایت بی طرفی 
کامل در تنظیم برنامه ها و اختصاص زمان و فرصت برابر به نامزدهای 
انتخابات ریاست جمهوری دعوت می کند. شهاب الدین صدر در نامه ای 
خطاب به رئیس صدا و سیمای جمهوری اسلامی نوشت: با توجه به اینکه در 
آستانه برگزاری ۴ انتخابات مهم ریاست جمهوری، شورای اسلامی شهر و 
روستا، میان دوره ای مجلس شورای اسلامی و میان دوره ای مجلس خبرگان 
قرار داریم و مشارکت حداکثری آحاد ملت که مورد تایید مقام معظم رهبری 
است. رئیس خانه احزاب ایران عنوان کرد: با توجه به جایگاه و نقش حساس 
و تاثیرگذار صدا و سیما، خانه احزاب ایران به نمایندگی از احزاب و گروه های 
سیاسی قانونی کشور و دبیرکل احزاب سیاسی، ضمن اعلام آمادگی در کلیه 
زمینه ها، جهت تحقق این امر مهم توجه رسانه ملی را به رعایت بی طرفی 
کامل در تنظیم برنامه ها و اختصاص زمان و فرصت برابر به نامزدهای 
انتخابات ریاست جمهوری جلب می کند.  صدر ادامه داد: مقتضی است به 

کلیه شبکه ها و مسئولان برنامه ریزی مربوطه دستورات لازم صادر شود.
 گلایه از عدم پخش نشست رئیس جمهور

هرچه به انتخابات ریاست جمهوری نزدیک می شویم تحرکات علیه 
دولت بیشتر می شود که یکی از آنها را می توان تخریب دولت  و عدم پوشش 
دهی سخنان رئیس جمهور از سوی صداوسیما قلمداد کرد. امری که بارها 
از سوی مسئولان دولتی مورد نکوهش قرار گرفته و نسبت به پیگیری آن از 
سوی مدیران صداوسیما تاکید شده است. در این راستا روز گذشته علیرضا 
معزی معاون ارتباطات و اطلاع رسانی دفتر رئیس جمهوری با گلایه از صدا و 
سیما در حساب کاربری خود در توئیتر نوشت:» دیروز شنبه  روحانی میزبان 
جمعی از مسئولان  نظام سلامت، تولیدکنندگان و تأمین کنندگان  واکسن 
بود. جلسه ای امیدآفرین که هم توانمندی کادر درمان در موج چهارم  کرونا 
را روایت می کرد و هم افق روشن  واکسیناسیون را تصویر می نمود. پخش 

این نشست از  صداوسیما می توانست به آرامش و امید بیشتر بینجامد.«
  شاید مردم از لج صدا و سیما رای  دهند 

یک فعال سیاسی اصلاح طلب در خصوص رویکرد صداوسیما در 
انتخابات پیش رو اظهار داشت: در طول حیات سیاسی جمهوری اسلامی 
ما باید از رفتار صدا و سیما تشکر کنیم چون این رسانه با این رفتارهای 
خود بر حساسیت بیشتر مردم افزوده است. فیاض زاهد به »آرمان ملی« 
گفت: اینها نوابغی هستند در صداو سیما که از یک سوراخ ده بار گزیده 
می شوند. صداو سیما فکر می کند که با پایین کشیدن فیتیله موضوع 
مشارکت مردم یا با فراموش کردن مساله انتخابات و برجسته کردن مسائل 
آمریکای جهانخوار مردم مسائل خود را فراموش می کنند. وی افزود: صدا 
وسیما باعث رونق و روی آوردن مردم به برخی رسانه های خارجی شده و 
نیروهای نخبه و توانمند خود را از دست داده  و من فکر می کنم با همین 
رویه ای که در پیش گرفته مردمی را که نسبت به انتخابات سرد و نا امیدند 
تحریک کند تا از لج صدا و سیما هم که شده در پای صندوق های رای 
حاضر شده و رای دهند. این فعال رسانه ای افزود: من به زعم خودم از صدا 
و سیما و نقش مخربی که ایفا می کند سپاسگزاری می کنم. زاهد بیان کرد: 
صداو سیما دیگر کی می خواهد روش و منش خود را تغییر دهد؟ من فکر 
می کنم قدرت نفوذ همین کلاب هاوس از صدا و سیما بیشتر می شود. 
صداوسیما در انتخابات 8 سال پیش به تلگرام باخت و این انتخابات را نیز 

به کلاب هاوس خواهد باخت.

رئیس قوه قضائیه:

 امکان حضور در اجتماعات مردمی را در همدان نداریم
آرمان ملی: رئیس قوه قضائیه که به همدان سفر کرده است، گفت: به 
علت علقه ای که به استان همدان دارم دوست داشتم در تجمعات مردمی 
حضور پیدا می کردم و از نزدیک عرض سلام داشتم اما امکان انجامش 
نیست. سیدابراهیم رئیسی در بدو ورود خود به فرودگاه همدان، اظهار کرد: 
در ایام ماه مبارک رمضان توفیق سفر به استان همدان را پیدا کردیم و باید 
عذرخواهی کنم از مردم و مسئولان عزیز استان که سفر ما به علت شرایط 
کرونایی با تأخیر انجام شد. قرار بود این سفر یک ماه و نیم قبل انجام شود 
اما به علت شرایط استان امکان سفر مهیا نشد اما چندی پیش وقتی از ستاد 
کرونا سفر به استان همدان را پیگیری کردیم گفتند اکنون شرایط انجام 
سفر هست، پس سفر را انجام دادیم. وی گفت: همدانی ها تاریخ بسیار روشن 
و نورانی تمدنی در این استان دارند و تمدن اسلامی که در این استان رقم 
خورد بعد از پیروزی انقلاب اسلامی هم رشادت ها به ویژه در هشت سال 
دفاع مقدس، نقش پشتیبانی همدان مثال زدنی بود، به شهدا و علمای این 

استان درود می فرستیم. رئیسی تصریح کرد: امیدواریم که سفر ما که سفر 
یک هیأت 2۵ نفره به استان است که مدتی است در استان مسائل را در حوزه 
قضایی بررسی کردند، ان شاءا... هم گزارش هیأت 2۵ نفره را داشته باشیم 
و هم دیدارهایی که امکان انجامش با حضور مردم عزیز نیست، در وضعیت 
مناسبی انجام می شود. وی با بیان اینکه در این سفر امکان اجتماعات مردمی 
را نمی توانیم داشته باشیم، خاطرنشان کرد: به علت علقه ای که به این استان 
دارم دوست داشتم در تجمعات مردمی حضور پیدا می کردم و از نزدیک 
عرض سلام داشتم اما امکان انجامش نیست، بنابراین به میزان شرکت در 
شورای اداری استان با مدیران و شورای قضایی که امکان دارد، جلساتی 
خواهیم داشت و در نهایت هم در دیدار با نماینده مقام معظم رهبری، 
استاندار و رئیس کل دادگستری و دیگر مسئولان گزارشات واصله را بررسی 
می کنیم. رئیس قوه قضائیه در پایان مطرح کرد: آنچه توانستیم در استان 

تصمیم بگیریم انجام می دهیم و اگر امکان نبود در مرکز پیگیری می کنیم.

 جناب ظریف 
از افتخارات میهنی است

عضو مجمع تشخیص مصلحت 
نظام گفت: جناب ظریف از افتخارات 
میهنی است و ایشان کسی بود که 
آشنا به مسائل بین المللی و مذاکرات 
سیاسی بود. ایشان می گفت در وزارت 
خارجه عواملی هستند که نفوذی اند 
و باعث می شوند دست رو شود و در 
گفت وگو برجام متوجه شدید که 
وجود دارد. مذاکرات بسیار خوب 
است و باید به صورت قوی انجام شود 
و با اعتماد به قابلیت های خودی باشد 
و نباید به چراغ سبز نشان دادن به 
بدخواهانمان باشد. سید مصطفی 
میرسلیم درباره ورود قالیباف و رئیسی 
به انتخابات ریاست جمهوری گفت: در 
شأن رئیس قوه نیست که در صحنه 
حاضر شود. من نمی گویم که قابلیت 
ندارند اما هنوز کار خود را تمام نکردند. 
آقای رئیسی با قابلیت های بسیار خوبی 
که دارد حیف است تجربیات خوبشان 
در قوه قضائیه ادامه پیدا نکند. آقای 
قالیباف نیز در زمینه های اجرائی 
اقدامات خوبی انجام داده است که 
البته همه آنها قابل دفاع نبوده و برخی 
از خلاف ها در فعالیت های اجرائی 

ایشان صورت گرفته است. 

11کاندیدا برنامه های 
خود را به جبهه 

اصلاحات ارائه دادند

سخنگوی جبهه اصلاحات ایران 
گفت: تاکنون آقایان مصطفی تاجزاده، 
محمود صادقی، مسعود پزشکیان، 
محمد شریعتمداری، محمد صدر، 
محسن هاشمی، صادق خرازی، عباس 
آخوندی و مصطفی کواکبیان و همچنین 
خانم ها شهیندخت مولاوردی و زهرا 
شجاعی برنامه های خود را ارائه و به 
پرسش های اعضای مجمع عمومی 
پاسخ دادند. آذر منصوری اظهار کرد: 
جلسه گفت وگو و ارائه برنامه کاندیدا ها 
ادامه دارد و تاکنون آقایان مصطفی 
مسعود  صادقی،  محمود  تاجزاده، 
پزشکیان، محمد شریعتمداری، محمد 
صدر، محسن هاشمی، صادق خرازی، 
عباس آخوندی و مصطفی کواکبیان و 
همچنین خانم ها شهیندخت مولاوردی 
و زهرا شجاعی برنامه های خود را ارائه و به 
پرسش های اعضای مجمع عمومی پاسخ 
دادند. سخنگوی جبهه اصلاحات ادامه 
داد: این گفت وگو ها طبق برنامه ادامه 
دارد و پس از پایان این گفت وگو ها مجمع 
عمومی تصمیم خود را اعلام خواهد کرد. 
وی در پاسخ به سؤالی مبنی بر اینکه آیا 
خبر حضور محمدجواد ظریف در جلسه 
جبهه اصلاحات ایران صحت دارد، گفت: 

خیر چنین خبری صحت ندارد. 


